
چرا قطر می تواند، اما »ایران« نه؟

درآمد  گفت:  قطر  و  ایران  بازگانی  اتاق  نایب رئیس 
قطر در دو دهه گذشته ۱۵۰۰ میلیارد دلار بوده اما در 
ح توسعه ای نداشته  ایران با توجه به تحریم ها هیچ طر
و نتوانستیم از تکنولوژی روز دنیا استفاده کنیم و حتی 
نتوانستیم سرمایه گذار خارجی و تجهیزات برای استخراج 

و بهره برداری که رکن این کار است را جذب کنیم.  
ارزیابی  در  ایلنا،  با  گفت وگو  در  گزدرازی  خورشید 
و  جنوبی  پارس  حوزه  در  قطر  توسعه ای  برنامه های 
کتشاف میزان جدیدی از گاز در این میدان  همچنین ا
مشترک اظهار داشت: میدان گازی پارس جنوبی در سال 
۱۹۷۱ کشف شد و کشور قطر از سال ۱۳۷۰ برداشت از این 
میدان را آغاز کرد. ایران نیز ۱۵ سال طول کشید که از این 
میدان برداشت داشته باشد، ۶۷ درصد از این منابع گازی 
مشترک سمت قطر و ۳۷ درصد سمت ایران است و با توجه 
به شرایطی که ایران به لحاظ تحریم و محدودیت تامین 
منابع مالی و تجهیزات داشته میزان برداشت حجمی قطر 

بیشتر از ایران بوده است.  
وی با بیان اینکه در حال حاضر بیش ترین درآمد از 
ال ان جی را قطر دارد، افزود: سال ۲۰۲۱ این کشور ۷۷ 
میلیارد دلار درآمد داشت و توانسته به دانش فنی و 
گازی است  که نیاز این منابع  سرمایه گذاری مشترک 
دسترسی داشته باشد. همچنین توانسته سهامدارانی 
که در حوزه نفت و گاز حرفی برای گفتن دارند مثل شل، 
گزون موبیل را جذب کند و باتوجه به اینکه تحریم  توتال، ا
نیست توانسته از ظرفیت شرکت های بزرگ استفاده کرده 
و موفق عمل کند.  نایب رئیس اتاق بازگانی ایران و قطر 
گفت: درآمد قطر در دو دهه گذشته ۱۵۰۰ میلیارد دلار 
بوده اما در ایران با توجه به تحریم ها هیچ طرح توسعه ای 
نداشته و نتوانستیم از تکنولوژی روز دنیا استفاده کنیم 
و حتی نتوانستیم سرمایه گذار خارجی و تجهیزات برای 
استخراج و بهره برداری که رکن این کار است را جذب کنیم 
و از ظرفیت ها استفاده کرده و بهره کافی از این حجم از 

گاز ببریم. 
کتشاف جدید در قطر و  وی با بیان اینکه باتوجه به ا
برنامه هایی که در راستای افزایش تولید در دستور کار 
دارند ما در ماراتن برداشت از این میدان جا می مانیم، 
خاطرنشان کرد: ما در فصل سرما با ناترازی زیادی در حوزه 
گاز مواجهیم که مطمئنا در بحث مصرف گاز یک دغدغه 
کنون ۲۵۰ میلیون  و چالش عمده ایجاد کرده است، ما ا
گر در حوزه  کید کرد: ا متر مکعب ناترازی داریم.  گزدرازی تا
گازی به دنبال صادرات و ارزآوری هستیم نباید از صنعت 
روز دنیا، مشارکت با سهامداران و کمپانی های بین المللی 
و استفاده از تجهیزات روز دنیا غافل شد، هرچند صنایع 
داخلی ما تاحدی می توانند در این حوزه فعال باشند و 
بتوانیم از ظرفیت شرکت های داخلی استفاده کنیم اما 
این ناترازی در استخراج وجود دارد و ما نمی توانیم به 

اندازه قطر برداشت کنیم. 
به عنوان یک  را  کنون قطر خود  ا داد:  ادامه   وی 
روسیه  غیاب  در  و  کرده  معرفی  دنیا  گاز  صادرکننده 
می تواند به کشورهای اروپایی صادرات داشته باشد اما ما 
باتوجه به شرایطی که داریم از این میدان استفاده بهینه 
برای درآمدزایی نداشته ایم و دلیل آن هم این است که 
به دلیل تحریم برای برداشت با محدودیت مواجهیم، 
امروز قطر بزرگ ترین صادرکننده ال ان جی در دنیاست و 
مشتریان را خودش انتخاب می کند و باتوجه به ارتباطی 
که با دنیا در حوزه ال ان جی دارد با کشورهایی ارتباط 
برقرار می کند که از ظرفیت هایشان در زمینه دانش فنی 
کند، ما در پساتحریم توانستیم  و اقتصادی استفاده 
از شرکت های بین المللی در پارس  تعاملاتی با خیلی 
جنوبی برای سرمایه گذاری و توسعه و تولید داشته باشیم 
کنون ما  اما به دلیل تحریم کار با ایران را ادامه ندادند و ا
نمی توانیم از ظرفیت سرمایه گذار و تجهیزات خارجی که 

رکن استخراج و بهره برداری است، استفاده کنیم.  
کنون  نایب رئیس اتاق بازگانی ایران و قطر بیان داشت: ا
بسیاری شرکت های پتروشیمی به دلیل نبود قطعه از 
ج شده و دچار مشکل شده اند، بنابراین  دور تولید خار
تحریم ها یک اتفاق انکارنشدنی به خصوص در حوزه 
نفت، گاز و پتروشیمی است، برخی تجهیزاتی که قبلا از 
کشورهای اروپای تامین می شد برای تعمیر و نوسازی با 
ج از  چالش مواجه شده و برخی واحدهای تولیدی خار
سرویس هستند، هرقدر تجهیزات داخلی بتواند درصدی 
را جایگزین کند اما همچنان با مشکل مواجهیم و همین 
کرده است.  وی  تولید و صادرات را با مشکل مواجه 
خاطرنشان کرد: یکی از اشکالات موجود رویکرد امسال 
دولت در راستای عوارض صادرات بر محصولات خام و 
نیمه خام بوده است ما به دنبال این هستیم که صادرات 
که ارزش افزوده داشته باشد  محصولات نهایی باشد 
گر هم صادراتی هم داشته  کثر پتروشیمی ها ا کنون ا اما ا
باشند، خام فروشی می کنند یعنی ارزش افزوده ایجاد 
نکردیم و دلیل آن نبود امکانات و سرمایه گذار خارجی 

بوده است.  
گزدرازی یادآور شد: واقعیت این است که قطر در حوزه 
گاز از ایران پیشی گرفته و دلیل آن هم این است که شرکای 
بزرگ تجاری دارد که خود مصرف کننده محصولات تولیدی 
قطر هستند و دانش فنی هم در اختیار دارند و آن را در 
اختیار قطر قرار می دهند و همین نبود امکان و سرمایه 
ما را از توسعه خیلی از میادین باز می دارد و دسترسی را 

محدود می کند. 

گذاری سهام خودروسازان     ایجاد فضای رقابتی با وا
فیروز نادری، کارشناس خودرو در این باره به آرمان ملی 
گذاری سهام دو شرکت بزرگ خودروسازی کشور یکی  گفت: وا
از ضروریاتی است که باید خیلی پیش از این صورت می گرفت، 
که با مدیریت دولتی این دوشرکت تبدیل به حفره ای برای  چرا
سرمایه هایی تبدیل می شوند که فقط با ادعای زیان ده بودن 
گذاری سهام این دو شرکت  و... همراه هستند، بدیهی است وا
فضایی رقابتی را در صنعت خودرو و عرضه و تقاضا از نظر کمی 
و کیفی ایجاد می کند که علاوه بر منافع محسوس برای کشور 
و ملت به رشد این صنعت در ایران هم کمک خواهد کرد. او 
درباره ادعای زیان انباشته خودروسازان و به صرفه نبودن 
تولید برای آنها گفت: این ادعا کذب است، تولید خودرو با 
قیمت های معلوم تولید، و با قیمت های بسیار گزاف فروخته 
می شود. خودروسازان واقعا قیمت ها را گران می دهند مثلا 
ایرانی نزدیک  ۹۲۰ میلیون فروخته می شود. ماشین  تارا 
۱ میلیارد اصلا توجیه ندارد. این کار خودروسازان درست 
نیست. دولت باید با اجرایی کردن ایده واردات خودرو های 
فرسوده، وضعیت بازار را اصلاح کند و دست خودروسازان 
برای اینگونه رفتار ها را ببندد. قطعاً دولتی بودن این شرکت ها 
باعث می شود که فقط گروهی از حقوق بگیران با رقم های 
سنگین دور هم جمع آیند وهمواره نیز از زیان انباشته و زیان 
ده بودن سخن گویند، در حالی که چنانچه بخش خصوصی 
در این حوزه ورود کند قطعاً وضعیت بسیار بهتری را شاهد 
خواهیم بود. این کارشناس درباره بهترین گزینه و روش برای 
گذاری سهام این دو شرکت گفت: قطعاً عرضه یکجای سهام  وا
گر این امر به صورت  این دو شرکت دشوار است، اما حتی ا
تقسیم بندی و با درنظرگرفتن بازار و شرایط موجود عرضه 
گذاری سهام این  شود، می تواند رویه ای مطلوب در پروسه وا

دو شرکت باشد. 

   واردات خودرو با ارز مردمی، راه نجات بازار از رانت
او همچنین واردات خودروهای کارکرده را نیز گزینه ای 
مناسب برای واردات دانست و بیان کرد: واردات خودروهای 
کارکرده می تواند بازار خودرو را به تعادل مورد نظر برساند، بر 
اساس رایزنی های صورت گرفته نیز مقرر شده است تا واردات 
با ارز خودِ مردم انجام شود، در نتیجه دولت چرا محدودیتی 
برای واردات خودروهای کارکرده داشته باشد، در حالی که با 
ظرفیت های مردمی می تواند بازار خودرو را متعادل کند، البته 

گر فرآیند واردات خودروهای کارکرده به دست  بدیهی است ا
گروهی خاص سپرده شود، قطعاً مجدداً بازار رانت و لابی و... 
در کشور گشوده می شود و باز هم نابسامانی به این بازار راه 
خواهد یافت و نه تنها مشکلی از این بازار کم نمی شود بلکه 
رانت و... نیز بر مشکلات پیشین در این زمینه افزوده خواهد 
شد. نادری درباره فروش حواله های خودرو برای گروهی از 
لان از هر فرصتی  افراد مانند مادران، جانبازان و... گفت: دلا
برای سودجویی از این بازار بهره می جویند و در این راستا 
حواله های خودروهای جانبازان و مادران و.... گاهی حتی 
تا ۳ میلیارد تومان در بازار فروخته می شود و به نظر می رسد 
محدودیت خرید و فروش حواله در این میان هم دردی را دوا 
نمی کند، ازاین رو بهتر است واردات خودروهای کارکرده با ارز 
شخصی مردم آزاد شود تا مانع از شکل گیری چنین بازارهایی 

با رانت و دلال بازی شویم. 

کارآمد برای بازار خودرو ح های نا    طر
این کارشناس بازار یادآور شد: با نیم نگاهی به تجارب قبلی 
تمام صنایع و به  ویژه خودرو نشان می دهد که سیاست های 
بسیاری در گذشته اتخاذ شده اند که یا عملیاتی نشده اند یا 
به حدی بد اجرا شده اند که ضرر و خسران آنها بیش از فایده 
و سود آنها بوده است. هر چند واردات خودرو های کارکرده 
به خودی خود می تواند تا حدودی از التهاب بازار بکاهد، اما 
از آنجا هر کاری فوت کوزه  گری خود را دارد باید به بسیاری از 
کثراً نیز به چشم نمی آیند توجه کرد.  مسائل ریز و درشت که ا

   زمزمه فروش سهام به چینی ها
شرکت  از  صمت  وزیر  علی آبادی؛  عباس  اخیر  بازدید 
دانگ فنگ و دیگر خودروسازی های چین در کنار حضور 
؛ معاون اول رئیس جمهور در چین و بستن  محمد مخبر
۱۰۰ هزار خودروی برقی را تأییدی بر  قرارداد برای تولید 
احتمال فروش سهام خودروسازان به شرکت های چینی 
می دانند البته مسئولان دولتی هر نوع تفاهم نامه یا توافق 
با چینی ها را در راستای سند جامع همکاری ۲۵ ساله ایران و 
چین اعلام کردند؛ اما سفرهای اخیر و بازدید از خودروسازی 
چین نشان دهنده حضور فعالانه صنعتگران این کشور در 
کایی؛ کارشناس صنعت خودرو  ایران است. امیر حسن کا
درباره فروش سهام خودروسازان داخلی به شرکت های چینی 
اظهار می کند: خودرو یک صنعت جهانی است و بدون روابط 

بین المللی محصولات آن رقابت پذیر نیست و همواره باید 
تحت حمایت قرار بگیرد بنابراین به طور کلی ارتباط جهانی 
بسیار مفید است و باید با استفاده از هر راهکاری، تلاش کنیم 
تا این ارتباط دوباره شکل بگیرد. وی یکی از راهکارهای توسعه 
گی  صنایع را تشکیل جوینت ونچرها می داند و می افزاید: ویژ
آنها انجام سرمایه گذاری مشترک است همچنین معمولاً 
جوینت وینچرها یک برنامه دارند که مشخص می کند یک 
محصول خاص را در کشور با چه روشی توسعه خواهند داد و 

این کار را با یک برنامه سالانه انجام می دهند. 

   فروش مالکیت یا توسعه صنعت
مزایای  به  اشاره  با  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
سرمایه گذاری مشترک خاطرنشان کرد: این نوع همکاری 
یکی از بهترین راهکارهای دنیا برای کشورهایی مثل ماست 
تا بتوانند صنایع خود را یکباره جهش دهند اما در این میان 
چند نکته وجود دارد از جمله اینکه وقتی موضوع فروش 
ح شود به این معناست که بسته به میزان سهمی  سهام مطر
گذار شود، سرمایه گذار با پرداخت مبلغی  که قرار است وا
مالکیت شرکت را به دست می آورد. وی فروش سهام شرکت 
را با سرمایه گذاری در این صنایع متفاوت می داند و می گوید: 
معنای خرید سهام این نیست که شرکت های خارجی در 
خودروسازی ما سرمایه گذاری کرده یا برنامه توسعه محصول 
که سرمایه گذاری انجام  کسی  گفت  دارند، البته می توان 
کار  کار مفید است، اما هر  می دهند به دنبال انجام یک 

مفیدی را برای سرمایه گذاری نیاز نداریم. 

   بازار سی کی دی در قبضه چین
گذاری سهام خودروسازان را  کایی وجود برنامه برای وا کا
ضروری عنوان می کند و می افزاید: یک سرمایه گذار خارجی 
ممکن است برای بازار ایران نقشه های زیادی داشته باشد 
اما کمترین سود را به کشور ما برساند که اتفاق خوبی نیست 
کنون که بخش مهمی از بازار را به شکل زیر  همان گونه که ا
که  پوستی و در قالب سی کی دی تحویل چینی ها دادیم 
البته کار خوبی است اما آیا به اندازه کافی سودآور بوده است؟ 
گذاری سهام را ضروری می داند و ادامه  وی اعلام شرایط وا
گذاری سهام باید برنامه داشته باشیم و  می دهد: برای وا
که در ازای آنچه می خواهیم و شرایطمان  کنیم  مشخص 
گر خریدار سهام ایرانی باشد حتی گاهی پس  چیست، حتی ا
از خصوصی سازی مشکلاتی برای صنعت ایجاد می شود 
ک سیاه می نشیند و کم از این دست  که سرمایه گذار به خا
کارشناس صنعت  این  انجام نشده است.  کارهای عبث 
گذاری سهام به  کید بر اینکه خصوصی سازی یا وا خودرو با تا
خارجی ها بدون در نظر گرفتن برنامه ها قابل قضاوت نیست، 
اظهار می کند: این موضوع را باید در نظر گرفت که برخی 
سرمایه گذاران چینی با سرمایه گذاری در کشورهای آفریقایی 
نوعی استعمار نوین را پیاده می کنند، اما مسئولان ما حتماً 
هوشیارتر از آن هستند که اجازه چنین کاری را بدهند بنابراین 
گر قرار است سودآوری ما به حد معقول و منطقی برسد باید  ا
برنامه خوبی داشته باشیم و این برنامه هنوز اعلام نشده 

است بنابراین نمی توان قضاوت کرد. 

   قوانین صمت برای جوینت ونچرها
وی پایه برخی نگرانی ها از حضور خارجی ها در کشور را 
تجربه تلخ گذشته معرفی می کند و می گوید: بدون قضاوت 
احساسی باید برنامه های دولت در این زمینه بیان شود 
که در سال ۹۶ و پس از برجام، وزارت صنایع  همان گونه 
اولاً  که  کرد  اعلام  ونچرها  جوینت  برای  مناسبی  قوانین 
کایی با  کا باید حداقل سرمایه گذاری پنجاه پنجاه باشد. 
اشاره به شکل گیری دو جوینت ونچر ایران خودرو- پژو و 
سایپا - سیتروئن در سال ۹۷ یادآور شد: هر کدام از این 
شرکت ها حدود ۲۰۰ میلیون یورو سرمایه آوردند اما در کنار 
این سرمایه برنامه این بود که در سال اول حدود ۳۰ تا ۴۰ 
درصد داخلی سازی و تا سال سوم باید ۷۰ درصد داخلی سازی 
انجام شودهمچنین با شروع تولید در سال اول باید ۲۰ درصد 
تولیدات صادر شود. وی اجرای این شرایط برای فروش سهام 
را اتفاق درستی بیان می کند و می افزاید: امیدوارم این موضوع 
در روزهای آینده روشن شود تا از تکرار اتفاقی که اخیراً درباره 
یکی از بزرگ ترین سی کی دی کارها رخ داد جلوگیری شود، این 
شرکت که بازار ایران را فتح کرده، با برخی معاملات مواد اولیه 
، بازارهای آن مواد اولیه  ارزشمندی را صادر کرده که با این کار

را به هم زده است. 
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تلنگر

ذره بین
ک:  رئیس اتحادیه املا

لی مسکن به کوچه و بازار  دلا
کشیده می شود!

ک گفت:  رئیس اتحادیه مشاوران املا
سامانه  بر  متعددی  قانونی  ایرادات 
ک  خودنویس وارد است. مشاوران املا
، مسئولیت  به عنوان افراد دارای مجوز
انعقاد قرارداد را می پذیرند اما وقتی در 
بستر سامانه خودنویس، بدون ملاحظات 
نوشتن  اجازه  جامعه  عموم  به  حقوقی 
قرارداد بدهیم در آینده نزدیک ممکن است 
سایر صنوف و حتی مردم کوچه و بازار هم 
کار دلالی مسکن را انجام دهند و این مساله 

تخلفات بازار مسکن را گسترش می دهد. 
کیانوش گودرزی در گفت وگو با ایسنا، 
ک بعضا در  اظهار کرد: صنف مشاوران املا
سال های اخیر مورد بی مهری قرار گرفته 
است. برخی به اشتباه تصور می کنند تمام 
گرفتاری های بازار مسکن زیر سر مشاروان 
ک است و این تصور اشتباه قدرت  املا
تفکر را در حوزه مسکن و آینده نگری از 
مسئولان و تصمیم گیران اخذ کرده است. 
وی افزود: رونق بازار مسکن به عنوان یک 
اقتصادی  رونق  به  منجر  پیشران  حوزه 
ک را می توان نوک  می شود و مشاوران املا
پیکان بخش مسکن دانست. وقتی ما با 
تصمیمات اشتباه و ایجاد سامانه هایی 
رقیب تراشی  ملکی  واسطه های  برای 
می کنیم در واقع اقتصاد کشور را تضعیف 
کرده ایم و یک بار مضاعف و بزرگ به دولت 
در آینده تحمیل می شود.  رئیس اتحادیه 
کرد: بدون شک  کید  ک تا مشاوران املا
که  مشکلاتی در بازار مسکن وجود دارد 
گرانی قیمت ناشی از  بخش عمده آن به 
تورم و رشد بازارهای موازی برمی گردد. در 
ک نیز مشکلاتی دیده  صنف مشاوران املا
که ما از ساماندهی این صنف،  می شود 
اصلاح قوانین و بهبود ساختارها استقبال 
می کنیم اما برخی برای حل مشکلات، راه 
حل ساده را انتخاب می کنند. تصورشان 
ک  این است که قدرت را از مشاوران املا
بگیرند، غافل از اینکه این قدرت در سطح 
گسترده می شود و نظارتی بر آن  جامعه 
نخواهد بود و فقط شیوه کارکرد آن تغییر 
 ، از یک قشر خبره و ماهر کرد و  خواهد 
آموزش دیده و پاسخگو به عموم مردم که 
فاقد تخصص هستند با نیت های مختلف 
تسری پیدا خواهد کرد.  وی گفت: مشاوران 
ک دارای پروانه کسب هستند، هویت  املا
دارند و باید به مراجع ذی ربط پاسخگو 
باشند، اما وقتی به عموم جامعه دسترسی 
کنند  منعقد  قرارداد  بتوانند  تا  بدهیم 
ج  ج و مر نباید انتظار داشته باشیم که هر
ایجاد نشود و آمار و اطلاعات غلط دریافت 
می کنیم. ممکن است در آینده نزدیک افراد 
لی مسکن را انجام  غیرمتخصص هم کار دلا
دهند و از این عدم نظارت موجب اتفاقات 

ناصوابی می شود. 
در این فضا پرونده های حقوقی و قضائی 
افزایش می یابد و آن موقع دیگر زمان جبران 
نیست؛ چرا که خسارت وارد شده است.  
قانونی در  ابهامات  به  اشاره  با  گودرزی 
ایجاد سامانه خودنویس گفت: نباید با زیر 
پا گذاشتن یک قانون، قائم و اقامه گر قانون 

دیگر باشیم. 
در ماده ۱۸ قانون جهش تولید مسکن 
ج و ثبت شده است یعنی  نام سایت در
سایتی که قرار بوده این قانون در آن اجرا 
شود از آن صریحا نام برده شده است. 
ک و مستغلات ۱۵ سال آزمون  سامانه املا
و خطا و تجربه کرده و قابلیت ارتقا و لینک 
شدن به نهادها و سازمان ها را دارد و لذا 

نیازی به موازی کاری نبوده است.  
ک گفت:  رئیس اتحادیه مشاوران املا
ک و مستغلات یکی از مجاری  سامانه املا
رصد و نظارت مدیران اتحادیه بر عملکرد 
به  اتحادیه ها  پاسخگویی  منشا  و  اعضا 
کم قضائی و پلیس  استعلامات قضائی محا
و... است و در این سایت همچین امکانی 

وجود ندارد.  
خودنویس  سامانه  گودرزی،  گفته  به 
مسئولیت هیچ کدام از قراردادها را بر عهده 
طرفین  گردن  به  را  مسئولیت  و  نگرفته 
که  هم  افرادی  است.  انداخته  معامله 
به عنوان شاهد قرارداد را امضا می کنند 
ممکن است هیچ جا اسمی از آنها نباشد.  
ک  وی با اشاره انتقاد شدید مشاوران املا
کشور و شهر تهران به سامانه  در سطح 
گفت: در راه اندازی سامانه  خودنویس 
ک و کارشناسان  خودنویس با مشاوران املا
حقوقی این صنف مشورت نشد. با این 
ک به عنوان  وجود صنف مشاوران املا
را در یک  گاه، مسائل خود  آ یک صنف 
فضای آرام و از مجرای قانونی پیگیری و 
حل و فصل می کند و انتظار داریم مسئولان 
مربوطه عادلانه، منطقی و با آینده نگری 
گفت وگو با این صنف  نسبت به تعامل و 

اقدام کنند. 

گذاری سهام خودروسازان و زیان آنها را بررسی می کند؛  آرمان ملی وا

گذاری سهام خودروسازان در پیچ تند »نشدن«! گذاری سهام خودروسازان در پیچ تند »نشدن«!وا وا

اینکه  بیان  با  تایر  انجمن  سخنگوی 
ضایعات   ، تایر سبدی  فروش  ممنوعیت 
تولید را افزایش می دهد، گفت: با این شیوه 
نظامات تولید و بازار به هم می خورد زیرا 
مبتنی بر شناخت بازار و طبیعت این صنعت 
نیست.  مصطفی تنها، سخنگوی انجمن 
گفت وگو با مهر در  صنفی صنعت تایر در 
، اظهار  مورد ممنوعیت فروش سبدی تایر
کرد: بر اساس این مصوبه مقرر شده که تایر 
را به صورت سبدی نفروشیم و به هر کسی 
یک محصول بدهیم. در واقع و خریدار 
محق باشد که بگوید چه تایری می خواهد 
و ما باید فقط همان تایر را به خریدار بدهیم 
، تایر  در حالی که در طول تاریخ صنعت تایر
به صورت سبدی عرضه می شده است.  وی 

با بیان اینکه ممنوعیت فروش سبدی تایر 
مشکلات زیادی ایجاد می کند، افزود: وقتی 
یک تولیدی صورت می گیرد خطوط موازی 
دارد؛ یعنی از یک جایی محصولات مختلف 
از هم جدا می شوند. هر کارخانه متناسب با 
داده های بازار از سال قبل، برنامه ریزی تولید 
در ابتدای سال را برای خود انجام می دهد. 
بر همین مبنا نیز برای این برنامه ریزی از 
سال قبل مواد اولیه می خرند و تجهیزات و 
کارخانه را برای تولید برنامه ریزی شده مجهز 
گر تولید با نوسانات بازار خود  می کنند. حال ا
را تطابق دهد برخی مواد اولیه و تجهیزات در 
کارخانه کم و زیاد می آید و نظامات تولید بر 
هم زده می شود.  سخنگوی انجمن صنفی 
صنعت تایر تصریح کرد: فروشندگان تایر 

کثر  بر اساس اصل تجارت به دنبال به حدا
رساندن سود و افزایش سرمایه خود هستند 
و بر همین اساس هم طبیعتاً به دنبال تایری 
خواهند رفت که بیش ترین سود را بدهد و یا 
بیش ترین فاصله قیمتی را با قیمت کارخانه 
داشته باشد، در این صورت مصرف کنندگان 
باقی سایر تایرها باید چه کنند که تایر خود 

را پیدا نمی کنند؟
کید کرد: این شیوه فروش باعث  وی تا
ج  ج و مر می شود که تولید و بازار دچار هر
شود زیرا این شیوه مبتنی بر شناخت بازار 
و طبیعت تایرسازی و تایرفروشی نیست. 
بنابراین با ممنوعیت عرضه سبدی تایر 
می شود  باعث  شیوه  این  زیرا  مخالفیم 
کثر طرفیت کار نکنند.   کارخانجات با حدا

تنها تصریح کرد: کارخانجات قادر نیستند 
برای هر سایز تایری به اندازه تمام خطوط 
تولید و پرس ها قالب تهیه و انبار کنند تا هر 
کثر  وقت هر کس هر لاستیکی خواست با حدا
تولید، تایر را تولید و عرضه کنند. این حد از 
تغییرات در خط تولید قابل اعمال نیست 
که  کسانی  زیرا ضایعات بیشتر می شود. 
این ممنوعیت را ابلاغ کرده اند با طبیعت 
و تایرسازی آشنا نیستند زیرا این شیوه 
مشکلات بسیار زیادی را ایجاد خواهد کرد.  
وی در مورد وضعیت عرضه در ایام عید هم 
گفت: توزیع تایر در بازار وضعیت مطلوبی 
دارد و بی شک عرضه این بازار در شب عید 
با وجود شرایط قدرتمند تولید، به رغم رشد 

تقاضا با مشکلی روبه رو نخواهد شد. 

ین وضعیت خصوصی سازی  یر اقتصاد در پاسخ به پرسشی درباره آخر : وز آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
گذاری سهام خودروسازان تردیدی ندارد و پیش از رئیس جمهور  ، اظهار کرد: »دولت در وا شرکت های خودروساز
دستورات لازم برای انجام مقدمات خصوصی سازی خودروسازان را به وزیر صمت وقت داده است، اما آنچه مهم تر 
گذاری سهام  است استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در مدیریت چنین بنگاه هایی است.« گفته خاندوزی درباره وا
گذاری در حال تبدیل به کتابی چندجلدی  خودروسازان به خبرنگاران در حالی صورت می گیرد، داستان این وا
گذاری سهام  است که حکایت از عواملی قدرتمندی وجود دارد که مایل به انجام این اقدام نیست، هرچند انجام وا
خودروسازان با توجه به گستردگی آن، نیاز به برنامه ریزی منظم و جدی تری دارد، با وجود اینکه در اسفند سال ۱۴۰۰، 
گذاری مدیریت  رئیس جمهور هشت فرمان برای بهبود عملکرد صنعت خودروسازی صادر کرد که یکی از آنها، وا
گذاری مدیریت دولتی شرکت های خودروسازی ایران خودرو و  دولتی شرکت های خودروسازی بود، قرار شد وا
کثر شش ماه بعد یعنی تا پایان شهریور ماه سال ۱۴۰۱ به بخش غیردولتی تعیین تکلیف شود. اما گویا این  سایپا حدا
برنامه در مسیر »نشدن« به دلایل مختلف قرار دارد که با وجود اعلام مواجهه خودروسازان با زیان انباشته به شکل 

، همچنان کسی مایل به تغییری در این زیان انباشته نیست! مستمر

مشکلات ممنوعیت فروش سبدی تایر

گذاری سهام، خودروسازان را از زیان انباشته رها کنید! با وا


